

LFR 112  
COUNCIL OF THE EUROPEAN COMMUNITIES  
GENERAL SECRETARIAT

PRESS RELEASE

407th meeting of the Council  
- Economics/Finance -  
Brussels, 20 September 1976  
President: Mr W.F. DUISENBERG,  
Minister for Finance  
of the Netherlands

991/76 (Presse 104)

The Governments of the Member States and the Commission of the European Communities were represented as follows:

Belgium:

Mr Willy DE CLERCQ	Minister for Finance
Mr Fernand HERMAN	Minister for Economic Affairs

Denmark:

Mr Svend JAKOBSEN	Minister for Fiscal Affairs
-------------------	-----------------------------

Germany:

Mr Hans APEL	Minister for Finance
Mr Karl Otto POEHL	State Secretary, Ministry for Finance

France:

Mr Michel DURAFOUR	Deputy Minister for Economic Affairs and Finance
--------------------	---

Ireland:

Mr Richie RYAN	Minister for Finance
----------------	----------------------

Italy:

Mr Gaetano STAMMATI	Minister for the Treasury
---------------------	---------------------------

Luxembourg:

Mr Jacques POOS	Minister for Finance
-----------------	----------------------

Netherlands:

Mr W.F. DUISENBERG

Minister for Finance

United Kingdom:

Mr Harold LEVER

Chancellor of the Duchy of  
Lancaster

Commission:

Mr Wilhelm HAFERKAMP

Vice-President

o

o

o

### CONSOLIDATION OF THE COMMUNITY LOAN

The Council adopted, in the official languages of the Communities, a Decision on the basis of which the Commission would be able to change into a fixed interest loan a proportion of the variable interest loans which it had contracted on behalf of the Community in March 1976.

This operation comprises firstly the repayment of US dollars 100 million borrowed at variable rates, and secondly a public issue at a fixed rate in the United States of notes to the same amount denominated in US dollars. The Decision will be published shortly in the Official Journal of the European Communities.

### ECONOMIC SITUATION IN THE COMMUNITY

The Council held an exchange of views on the economic situation in the Community, using as a basis a working document submitted by the Community.

The Italian, French, Danish and Netherlands ministers in particular described the various developments in their national economies and indicated the economic policies they intended to follow in the next few months.

ANNUAL MEETING OF THE IMF

On the basis of a report from the Chairman of the Monetary Committee, the Council decided on the common position to be presented by its President, Mr DUISENBERG at the annual meeting of the International Monetary Fund in Manila, scheduled for early October 1976.

The report recalled that the main items on the agenda for this meeting were

- the world economic situation and the functioning of the international monetary system
- the functioning and liquidity of the IMF.

remis au telex à 17 h

**PRIORITE P - 1**

Note BIO (76) 305 aux Bureaux nationaux  
c. c. aux membres du Groupe et à MM. les directeurs généraux DG I et X  
et M. Christensen DG VIII

**CONSEIL ECONOMIE ET FINANCES** (voir aussi BIO 302 du 16.9.)

**1) Situation économique**

Le vice-président Haferkamp a introduit le débat sur la situation économique, en dressant un tableau relativement positif pour le proche futur. Il a notamment constaté que :

- ) la confiance des ménages a augmentée,
- ) la coopération entre partenaires sociaux s'est développée,
- ) les profits de productivité ont été améliorés de façon qu'il y ait de fortes chances pour la reprise de la demande de biens d'investissement.
- ) l'expansion du commerce mondial s'est poursuivie.

Il a fait appel au Conseil pour que le grand public soit informé de ce que les décisions prises par tel ou tel gouvernement, pour désagréables qu'elles puissent apparaître à certains groupes de population, sont prises pour contribuer à la stabilisation de la Communauté européenne.

Ensuite, les ministres italien, français, danois et néerlandais, ont exposé au Conseil les mesures que leur gouvernement compte prendre dans les prochaines semaines. Sur la base de ces exposés, la Commission sera en mesure de rédiger son rapport annuel avec les orientations pour 1977, rapport qui sera discuté au prochain Conseil.

**2) Préparation de la réunion du FMI à Manille**

Le président du comité monétaire a fait rapport sur les travaux de préparation et a soumis au Conseil un projet de position commune des Neuf à Manille. Etant donné que la Communauté ne prendra pas d'initiatives au FMI, cette prise de position n'annonce pas de propositions concrètes, mais soutient les propositions du FMI, comme par exemple la question des contrôles des coûts de change, qui devrait être liée à une plus grande convergence des politiques économiques des membres du FMI.

**3) Consolidation de 100 millions de dollars : emprunt communautaire**

Le Conseil a décidé, et autorisé la Commission de consolider 100 millions de dollars, sur le marché américain, à taux fixe, et à repayer ce montant de l'emprunt communautaire aux institutions qui, en mars dernier, avaient accordé un prêt de 300 millions de dollars à taux variables.

4) Programme de travail : 21 octobre à 10 h : Conseil fiscal, consacré à la 6ème directive TVA; 8 novembre: rapport général et orientations 1977 et programme à moyen terme de politique économique ainsi que rapport du comité monétaire sur les systèmes de flottage; 20 novembre, Conseil finances consacré à la préparation du Conseil européen.

Amitiés

B. OLIVI

